

أنشئ البرنامج (شطر الطلاب فقط) في العام الجامعي 1436/1435 هـ، تحت مسمى (قسم الشريعة والدراسات الإسلامية)، وفي العام الجامعي 1437/1436 هـ بدأت الدراسة في (شطر الطالبات)، وفي العام الجامعي 1438/1437 هـ تم تخريج أول دفعة شطر الطلاب بالمسمى القديم قسم الشريعة والدراسات الإسلامية

وفي العام الجامعي 1438 هـ/ 1439 هـ تغير مسمى القسم إلى مسمى (برنامج الشريعة). ويقدم البرنامج البكالوريوس في الشريعة، ويقوم البرنامج بتدريس مقررات الثقافة الإسلامية لطلاب وطالبات البرامج الأخرى. ويتطلب الحصول على درجة البكالوريوس في الشريعة إنهاء (169) ساعة دراسية تتوزع على ثمانية مستويات حيث يدرس الطالب عدد (18) متطلبًا جامعيًا، وعدد (151) متطلبًا للكلية.

بدأ البرنامج بمسماه القديم يستقطب الطلاب، وظهر ذلك جليًا في ازدياد عدد الطلاب الراغبين في الالتحاق بالبرنامج، ففي عامه الأول كان عدد طلابه (ثلاثين) طالبًا، وفي العام الذي يليه التحق به سبعون طالبًا، وظلت رغبة الطلاب والطالبات في الالتحاق بالبرنامج تتزايد وأعداد الطلاب والطالبات بجميع المستويات خير دليل.

وتتمثل رؤية برنامج الشريعة في أن يصبح مركزاً شرعياً متميزاً معرفياً وبحثياً ذا إسهام مجتمعي وحضور تنافسي.

وتتمثل رسالة برنامج الشريعة في السعي إلى إيجاد بيئة علمية متميزة وفق معايير الجودة الشاملة لتأهيل متخصصين في المجال الشرعي متميزين علمياً وبحثياً.

وذلك من خلال ما يلي:

- تنمية قدرات النقد والإبداع للطلبة .
- نشر منهج الوسطية الإسلامية وتعزيز مفهوم الاعتدال في الفكر والسلوك .
- تأكيد التمسك بالهوية الإسلامية، وتعزيز روح الانتماء الديني في نفوس الطلبة

أهداف برنامج الشريعة:

- إعداد متخصصين في الشريعة الإسلامية يتميزون بالمعرفة العلمية الجيدة، وامتلاك المهارات اللازمة لممارسة نشاطهم العلمي والبحثي وربط المعرفة النظرية بتطبيقاتها.
- العناية بالقضايا المستجدة والتواصل الفعال مع المراكز والمؤسسات ذات الاهتمام المشترك.
- الإسهام في سد حاجة سوق العمل من المتخصصين في مجال الشريعة.
- الإسهام في ترسيخ منهج الوسطية ونشر الوعي الشرعي بين أفراد المجتمع وتحصينه من الانحرافات الفكرية.
- ترسيخ العقيدة الإسلامية الصحيحة المستمدة من القرآن الكريم والسنة النبوية المطهرة .
- الإسهام في تكوين المسلم الصالح النافع لنفسه ومجتمعه ووطنه وأمته.
- إعداد البحوث والدراسات العلمية التي تخدم الإسلام والمسلمين.
- دراسة المشكلات الاجتماعية وتقديم الحلول العلمية الشرعية لها.

The program was established (students' section only) in the academic year 1435/1436 H under the name of the Department of Shariah and Islamic Studies . In the academic year 1436- 1437, the study began in the female section . In the academic year 1437/1438, the first batch was graduated bearing old name of Shariah and Islamic Studies Department

In the academic year 1438 AH/1439 , the name of the department was changed to Shariah Program . The program offers a bachelor's degree in Shariah and teaches the students of other programs courses on Islamic culture . Obtaining a bachelor degree in Islamic Shariah requires the completion of(169) credit hours distributed to eight levels where students study (18) University Requirement, and (151) college requirement .

The old name of the program attracted students and this appeared in the increased number of students who desired to enrol in the program. In the first year, the number of students was thirty, and in the following year seventy students enrolled in the program.

The program vision is to become an outstanding Islamic Shariah centre with a social contribution and competitive presence.

The message of the program can appear in creating a distinguished scientific environment that meets the standards of comprehensive quality to rehabilitate qualified specialists in the field of Islamic Shariah. This can take place by:

- The development of students' creativity and criticism abilities.
- Spreading Islamic moderation and promoting the concept of moderation in thought and behaviour.
- The confirmation of sticking to the Islamic identity, and promoting the spirit of religious affiliation in Students

The objectives of Islamic Shariah Program:

- The preparation of specialists in Islamic Shariah who are characterized by knowledge and the necessary skills to practice scientific and research activities and who are able to accompany theory with practice.
 - Paying attention to emerging issues and communicating effectively with the centres and institutions of common interest.
- contributing to satisfying the need of labour market with specialists in the field of Shariah.
- contributing to the consolidation of moderation and awareness among the members of society and protecting them from intellectual deviations.
- The consolidation of correct Islamic belief that is derived from the Holy Qur'an and the Sunnah.
- contributing to the formation of the righteous Muslim who is useful to himself, community and nation.
- Preparing scientific research that serves Islam and Muslims.
- The study of social problems and providing legitimate solutions for them.